
Protokół Nr XV/16 
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 24 lutego 2016 r. o godz. 1400.

Numery podjętych uchwał:

1. XV/174/2016 w sprawie wydania opinii do treści zweryfikowanej przez Marszałka
                             Województwa Śląskiego propozycji planu aglomeracji Racibórz.
2. XV/175/2016 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok.
3. XV/176/2016 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
4. XV/177/2016 w sprawie zmiany Uchwały Nr XII/134/2015 Rady Miasta Racibórz z dnia 
                             25 listopada 2015 r. w sprawie opłaty targowej.
5. XV/178/2016 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
6. XV/179/2016 w sprawie przydzielenia dotacji na sfinansowanie prac konserwatorskich,
                             restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru
                             zabytków. 
7. XV/180/2016 w sprawie ustanowienia dorocznych nagród Prezydenta Miasta Racibórz 
                             za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania 
                             i ochrony kultury.
8. XV/181/2016 w sprawie ustanowienia roku 2017 rokiem obchodów 800 – lecia nadania
                             praw miejskich miastu Racibórz.
9. XV/182/2016 w sprawie określenia kryteriów branych pod uwagę w postępowaniu
                             rekrutacyjnym do szkół podstawowych i gimnazjów, dla których organem
                             prowadzącym jest Miasto Racibórz oraz określenia dokumentów niezbędny
                             do potwierdzenia tych kryteriów.
10. XV/183/2016 w sprawie zmiany Uchwały Nr III/12/2015 Rady miasta Racibórz z dnia 
                             28 stycznia 2015 r. w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie
                             postępowania rekrutacyjnego do przedszkoli publicznych prowadzonych
                             przez Miasto Racibórz oraz określenia dokumentów niezbędnych 
                             do potwierdzenia tych kryteriów.
11. XV/184/2016 w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji 
                             na terenie Miasta Racibórz.
12. XV/185/2016 w sprawie zasad powoływania Komitetu Rewitalizacji i ustanowienia jego
                             regulaminu.
13. XV/186/2016 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu
                             położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Ocickiej.
14. XV/187/2016 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy     
                             Społecznej w Raciborzu. 
15. XV/188/2016 w sprawie powołania doraźnej komisji do zbadania wniosku o wyrażenie
                             zgody na wypowiedzenie zmieniające warunki pracy i płacy radnej Anny
                             Ronin. 
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Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak
 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak
 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak
 Naczelnik Wydziału Rozwoju Rafał Jasiński
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariola Isańska – Matela
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Urszula Sobocińska
 Naczelnik Wydziału Ochrony

Środowiska i Rolnictwa Zdzisława Sośnierz
 Naczelnik Wydziału Edukacji

Kultury i Sportu Robert Myśliwy
 Naczelnik Wydziału Gospodarki

Nieruchomościami Elżbieta Sokołowska
 Naczelnik Wydziału Lokalowego Agnieszka Mróz
 Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Dorota Fleszer
 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
 Kierownik Biura Zarządzania Kryzysowego Stanisław Mrugała
 Komendant Straży Miejskiej Wiesław Buczyński
 Radca Prawny Maciej Markowicz 

 
Ad. 1.  Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady Miasta Henryk Mainusz otworzył sesję Rady Miasta Racibórz, 
stwierdzając, że na 23 radnych na sali jest obecnych 17, Rada jest więc władna do podejmowania 
uchwał. Lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu.
Następnie przedstawił wnioski o ujęcie w planowanym porządku obrad zał. Nr 2, dodatkowych 
następujących punktów i projektów uchwał:
 wnioski Prezydenta Miasta – zał. Nr 3:

1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej wraz z autopoprawką.
2) Uchwała w sprawie wydania opinii do treści zweryfikowanej przez Marszałka 

Województwa Śląskiego propozycji planu aglomeracji Racibórz.
 wnioski wynikające z pracy Rady Miasta:

1) Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Raciborzu.

 Radny Michał Fita zgłosił wniosek aby dodatkowej uchwały w sprawie wydania opinii do treści
zweryfikowanej przez Marszałka Województwa Śląskiego propozycji planu aglomeracji 
Racibórz dzisiaj nie glosować gdyż radni otrzymali ja dopiero na sesji.  

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że pilny tryb wynika z pisma Marszałka Województwa.
 Radny Franciszek Mandrysz przekazał, że przychyla się do wniosku radnego Michała Fity.
 Radny Marcin Fica zgłosił wniosek aby pkt 3 przesunąć za pkt 5. 
 Przew. RM Henryk Mainusz z przekazał, że z uwagi na obecność na sali zaproszonych gości 

taka zmiana porządku nastąpi.
 Radny Wiesław Szczygielski zaproponował, że szerzej wyjaśnić radnym pilny tryb dodatkowej 

uchwały. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że pilny tryb wynika z terminu w 

jakim dostarczono wniosek Marszałka do urzędu. Wskazał, że nowy projekt aglomeracji został 
przygotowany na wniosek Gminy Lubomia.  Dodał, że jest to związane z budową Nowych 
Nieboczów i pozyskaniem tam na oczyszczalnie ścieków i kanalizację środków Banku 
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Światowego. Przekazał również, że wójt Gminy Lubomia jest wstanie przyjechać na sesje i 
osobiście wyjaśnić tą sprawę.

 Radny Michał Fita uznał,że jeżeli jest możliwość przyjazdu wójta na sesję, to należy go 
poprosić. W związku z czym wycofał swój wcześniejszy wniosek.  

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie zmieniony porządek obrad:
Rada przy 21 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad - dokonane.
2. Przyjęcie protokołu z XIV sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Zbiornik Racibórz Dolny – Informacja Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w Gliwicach

o stanie zaawansowania prac.
4. Uchwała w sprawie wydania opinii do treści zweryfikowanej przez Marszałka Województwa 

Śląskiego propozycji planu aglomeracji Racibórz.
5. Działania związane z opracowaniem dokumentacji projektowej dla budowy Regionalnej Drogi 

Racibórz – Pszczyna na odcinku od włączenia do DK 45 w Gminie Rudnik do ul. Sportowej w 
Rybniku, jako nowego ciągu DW 935.

6. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
7. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok oraz Uchwała w sprawie zmiany 

wieloletniej prognozy finansowej.
8. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XII/134/2015 Rady Miasta Racibórz z dnia 25 

listopada 2015 r. w sprawie opłaty targowej.
9. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
10. Uchwała w sprawie przydzielenia dotacji na sfinansowanie prac konserwatorskich, 

restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków. 
11. Uchwała w sprawie ustanowienia dorocznych nagród Prezydenta Miasta Racibórz za 

osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury.
12. Uchwała w sprawie ustanowienia roku 2017 rokiem obchodów 800 – lecia nadania praw 

miejskich miastu Racibórz.
13. Uchwała w sprawie określenia kryteriów branych pod uwagę w postępowaniu rekrutacyjnym 

do szkół podstawowych i gimnazjów, dla których organem prowadzącym jest Miasto Racibórz 
oraz określenia dokumentów niezbędny do potwierdzenia tych kryteriów.

14. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr III/12/2015 Rady miasta Racibórz z dnia 28 stycznia 
2015 r. w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego do 
przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto Racibórz oraz określenia dokumentów 
niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów.

15. Uchwała w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji na terenie 
Miasta Racibórz.

16. Uchwała w sprawie zasad powoływania Komitetu Rewitalizacji i ustanowienia jego 
regulaminu.

17. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej w 
Raciborzu w rejonie ulicy Ocickiej.

18. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Raciborzu.

19. Interpelacje, zapytania i wnioski.
20. Zakończenie sesji.

Ad 2. Przyjęcie protokołu z XIV sesji Rady Miasta Racibórz.

 Radna Anna Szukalska poprosiła o poprawienie błędu w pisowni nazwiska kandydata 
zgłoszonego na przedstawiciela Rady Miasta do Rady Seniorów Miasta Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że błąd zostanie poprawiony i następnie poddał pod 
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głosowanie treść protokołu.
Rada przy 21 głosujących radnych, 18 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła 
Protokół Nr XIV/15 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 27 stycznia 2016 r.

Ad 3. Zbiornik Racibórz Dolny – Informacja Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej 
          w Gliwicach o stanie zaawansowania prac.

 Przew. RM Henryk Mainusz powitał zaproszonych gości:
1) p. Przemysław Żukowski – Radca Ministra Departamentu Żeglugi Śródlądowej w 

Ministerstwie Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlądowej,
2) p. Adam Hajduk – Kierownik Biura Wdrożenia Projektu Zbiornik Racibórz Dolny w RZGW

w Gliwicach.,
 Pan Przemysław Żukowski  Radca Ministra Departamentu Żeglugi Śródlądowej w 

Ministerstwie Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlądowej podziękował za zaproszenie. 
Następnie przedstawił zamysł rządu i ministerstwa w zakresie przywrócenia żeglowności na 
rzekach, w tym też i Odry. Wskazał, że w strategii rozwoju transportu przewidziano szereg 
inwestycji na drogach wodnych, w tym i podjęcie decyzji co do budowy kanału Odra – Dunaj - 
Łaba z minimum IV klasą żeglowności oraz w konsekwencji i budowę kanału Śląskiego 
łączącego Odrę z Wisłą. Dodał, że priorytetem dla rządu ma być żeglowność Odry, na całej jej 
długości. Wskazał, że jedną z pierwszych decyzji ministra była deklaracja przystąpienia Polski 
do tzw porozumienia AGN. Wiąże się to jednak z wprowadzeniem IV międzynarodowej klasy 
żeglowności. Celem jest więc aby odrzańska droga wodna i inne znalazły się w 
międzynarodowej sieci dróg wodnych tzw. sieci TENT. Dodał, że w kontekście budowy kanału 
Odra – Dunaj – Łaba myśli się również o zmianie koncepcji dla Zbiornika Racibórz Dolny, ze 
zbiornika suchego na zbiornik wielofunkcyjny także z IV klasą żeglowności. Wskazał, że na 
dzisiaj nie ma żadnych szczegółowych informacji gdyż program rządowy jest dopiero 
opracowywany. Niezbędne będzie też wykonanie studium wykonalności dla zmiany 
przeznaczenia zbiornika oraz dla połączenia Odra – Dunaj – Łaba. Dodał, że to drugie studium 
przygotowuje strona czeska. Jednakże termin jego przygotowania uległ przesunięciu. Dodał, że 
kolejnym ważnym dokumentem będzie decyzja środowiskowa, o które będzie musiał postarać 
się inwestor. Myśli się, że będzie to RZGW. Dalej koniecznym będzie wybór wariantów i 
uwzględnienie przebiegu połączenia w planach zagospodarowania przestrzennego wszystkich 
gmin.  Dodał, że myśli się też o powołaniu międzynarodowej komisji ds. Odry. Dalej przekazał, 
że trwają prace nad wpisaniem do planu gospodarowania wodami śródlądowym zadania pod 
nazwą przebudowa zbiornika Racibórz Dolny na zbiornik wielozadaniowy. Dodał, że 
determinacją ministra jest doprowadzenie do realizacji tych planów.   

 Radny Piotr Klima zastanawia się dlaczego przez te wszystkie lata wmawiano nam, że zbiornik 
musi być suchy, a teraz możliwość zbiornika wielofunkcyjnego się pojawiła. Dalej wskazał, że 
oprócz stanowiska strony czeskiej ważne będą także stanowiska krajów naddunajskich. Zapytał 
również jakie uciążliwości dla przyrody i ludzi niesie ze sobą  kanał i zbiornik wielofunkcyjny 
oraz co to jest ta IV klasa żeglowności.    

 Pan Przemysław Żukowski przekazał, że z oczywistych względów nie jest wstanie 
odpowiedzieć na pytanie dlaczego do tej pory mówiono, że zbiornik może być tylko suchy. 
Dodał, że faktem jest, że żegluga śródlądowa nie była priorytetowa. Wskazał również, że gdy 
decydowano o zbiorniku priorytetem było zabezpieczenie przeciwpowodziowe. Dalej wyjaśnił, 
że ze stroną czeską współpracuje się bo są najbliżej, niemniej prawdopodobne są też 
konsultacje ze stroną austriacką i słowacką. Co do oddziaływania na środowisko to przekazał, 
że jest to dopiero etap spotkań i uzgodnień, które mają doprowadzić do uzyskania decyzji 
środowiskowej. Dalej wskazał, że najpierw temat należy uzgodnić na arenie międzynarodowej. 
Odnośnie klas żeglowności to wyjaśnił, że generalnie  klasy I – III to są klasy o znaczeniu 
regionalnym, IV klasą uznawana jest za międzynarodową i oznacza, że droga wodna ma co 

4



najmniej 2,5 m głębokości, odpowiednie długie promienie łuków oraz szerokość tak aby statki 
mogły się mijać.             

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał kiedy zostanie zakończona dyskusja w rządzie w tym 
temacie tak aby Polska jak najszybciej podpisała porozumienie AGN. 

 Pan Przemysław Żukowski przekazał, że są dwa warianty przyłączenia się do tej konwencji. 
Dodał, że trwają konsultacje z MSZ czy będzie potrzebna procedura pełna czy też wystarczy 
uproszczona. Generalnie mówi się, że w 2016 roku prawdopodobnie będzie to możliwe.   

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał czy ministerstwo ma wpływ na przystosowanie 
budowanego obecnie zbiornika do żeglowności. Dodał, że w 2008 r. miasto wpisało do studium 
temat kanału Odra – Dunaj – Łaba.  

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że jest to pytanie chyba bardziej do przedstawiciela 
RZGW. 

 Radny Michał Fita zaproponował aby udzielić też głosu p. Gabrieli Tomik Wiceburmistrz Kuźni
Raciborskiej i członka Rady Gospodarki Wodnej przy Ministerstwie Środowiska. Jednocześnie 
zapytał czy nie jest za późno na zmianę funkcji zbiornika łącznie z jego żeglownością.   

 Pan Przemysław Żukowski przekazał, że z punku widzenia ministerstwa należy wykonać 
analizy gdyż zbiornik nie jest jeszcze dokończony. Dopiero analiza określi wykonalność i 
pokaże w jakim trybie oraz odpowie ile to będzie kosztowało i w jaki czasie jest to możliwe do 
wykonania.  

 Przew. RM Henryk Mainusz udzielił głosu przedstawicielowi RZGW w Gliwicach.
 Pan Adam Hajduk Kierownik Biura Wdrożenia Projektu Zbiornik Racibórz Dolny w RZGW w 

Gliwicach przekazał, że od początku w dyskusjach o zbiorniku wskazywano, że docelowo 
zbiornik ma być zbiornikiem mokrym, niemniej pierwszym etapem był suchy zbiornik  Buków, 
drugim budowa suchego zbiornika Racibórz, a trzecim dopiero  przekształcenie tego zbiornika 
w mokry. Wszystko z uwagi na 15 ha lasu tworkowskiego oraz ok 200 mln m3 kruszyw w 
czaszy zbiornika. Dalej z wykorzystaniem prezentacji przedstawił koncepcję budowy zbiornika 
Racibórz Dolny i jego wszystkich zapór i wałów. Dodatkowo przekazał, że radnym wysłano 
informacje o aktualnym stanie prac przy budowie zbiornika – zał. Nr 4.      

 Radny Michał Woś poprosił aby przejść do omówienie aktualnego stanu budowy zbiornika.
 Pan Adam Hajduk przedstawił zaawansowanie prac na zaporze czołowej, zaporze lewobrzeżnej 

i zaporze prawobrzeżnej wraz z budowlami towarzyszącymi w tym wymaganego palowania 
terenu oraz konieczności przełożenia koryta rzeki Psiny i wykonania rowu tworkowskiego, a 
także 4 mniejszych zbiorników i zaplecza eksploatacyjnego. Dalej przekazał, że w czasy 
zbiornika zostanie wybudowanych 10 tzw. wysp dla ochrony zwierząt w czasie wezbrań.  
Wskazał, że przepływ w granicach 1210 m3/s nie będą powodował potrzeby spiętrzania 
zbiornika, przepływy większe niż 1210 m3/s będą niwelowane, a dopiero fale powodziowe jak 
ta z 1997 r. będą podlegały większej redukcji.    

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał czy na tym etapie budowy będzie można wdrożyć pomysł 
zbiornika wielofunkcyjnego i jego żeglowności. 

 Pan Adam Hajduk wyjaśnił, że zbiornik wcale nie musi być mokry, bo kanał może pójść poza 
czaszą zbiornika. Dodał, że na tą chwilę nie jest wstanie odpowiedzieć jakie materiały i 
technologię będzie trzeba zastosować aby przystosować budowany zbiornik.

 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że im szybciej zostaną podjęte decyzje tym mniej będzie 
trzeba przeprojektowywać.

 Pan Adam Hajduk przekazał, że miejsce śluzy zostało już określone i powinna ona znaleźć się 
pomiędzy obecnym przepływem kanału Ulgi, a korytem Odry.   

 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że temat jest bardzo ważny bo miasto może na tym 
podwójnie skorzystać.  

 Pan Adam Hajduk wskazał, że nawet przy pozytywnych decyzjach jest to proces, który trwa 
lata, a do zakończenia zbiornika pozostało już niewiele czasu.   

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał kiedy planuje zakończyć budowę suchego zbiornika.  
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 Pan Adam Hajduk przekazał, że jest to rok 2018.  
 Radny Michał Fita zapytał z jakiego materiału są wykonywane zapory boczne.  
 Pan Adam Hajduk przekazał, że zapory boczne wykonuje się ze żwiru i łupku.
 Radny Michał Fita zapytał czy łupek jest wystarczającym materiałem zabezpieczającym przed 

naporem wody.   
 Pan Adam Hajduk przekazał, że projektant dopuścił do zastosowania materiał alternatywny, tym

materiałem jest właśnie łupek powęglowy. Dodał, że jest to realizowane przez wykonanie 
rdzenia z łupka i obsypanie go metrowa warstwą żwiru. Na to przychodzi przesłona i następna 
warstwa gruntu.    

 Radny Michał Fita zapytał czy tego typu rozwiązania są stosowane na innych podobnych 
obiektach.  

 Pan Adam Hajduk przekazał, że łupek jest dobrym materiałem o ile nie ma kontaktu z wodą, 
dlatego też wymagane są warstwy żwiru. Przykładem zastosowania łupku jest tzw. „żelazny 
most” obok Lubina.   

 Radny Michał Fita zapytał czy obecnie zbiornik jest eksploatowany przez kopalnie żwiru.
 Pan Adam Hajduk przekazał, że kopalnie działają, niemniej też mają ograniczenia 

środowiskowe. 
 Radny Michał Fita wskazał, że mokry zbiornik to nie tylko ochrona przeciwpowodziowa ale 

również kwestia gospodarowania wodą. Dodał, że ten rok pokazał dobitnie problem suszy.    
 Radny Leon Fiołka zapytał o działanie przepompowni i połączenia przez wały. 
 Pan Adam Hajduk wyjaśnił, że gdy zbiornik nie będzie pracował, to normalnie przepusty będą 

funkcjonować, natomiast przy zamknięciu przepustów woda będzie zbierana w dodatkowych 
zbiornikach i pompami będzie przepompowywana do zbiornika.  

 Radny Piotr Klima zapytał jaka jest wietrzność na terenie czasy zbiornika i czy można by tam 
instalować wiatraki. Zapytał też dlaczego nazwa Racibórz Dolny.

 Pan Adam Hajduk przekazał, że nazwa związana jest z etapami budowy. W pierwszym etapie 
powstał zbiornik Racibórz Górny jako polder Buków, drugim etapem jest więc zbiornik 
Racibórz Dolny. Odnośnie wiatraków przekazał, że do tej pory żadnych wystąpień o dzierżawę 
terenu nie było.     

 Radny Leszek Szczasny zapytał na ile dotychczasowe prace mogą być zbieżne z nową 
koncepcją oraz czy wezbranie wody w zbiorniku będzie miało wpływ na podniesienie się 
poziomu wód gruntowych oraz czy te zagrożenie nie zwiększy się z chwilą przekształcenia 
zbiornika na zbiornik mokry.   

 Pan Adam Hajduk przekazał, że zbiornik zostanie wyposażony w przeponę wodoszczelną,  a 
zapora czołowa taką przeponę będzie miała zakotwioną w gruntach nośnych po to aby 
wyeliminować przepływ wód gruntowych. Po drugie zbiornik zostanie wyposażony w system 
kanałów odwadniających. Dodał, że w tej chwili jest odwrotna sytuacja bo okolicznym 
mieszkańcom wysychają studnie.    

 Radny Leszek Szczasny zaapelował aby śluza przy Rafako została wyłączona dopiero na 
samym końcu, tak aby można było z niej jak najdłużej korzystać.    

 Pan Adam Hajduk przekazał, że docelowo śluza ma zostać rozebrana.  
 Radny Leszek Szczasny przekazał, że chodzi o to aby śluzy tej nie wyburzać od razu.   
 Pan Adam Hajduk przekazał, że tereny niezbędne do realizacji zostały przekazane w 100% 

inwestorowi, w tym też i teren śluzy. Dodał, że do chwili aż wykonawca nie podejmie tam prac, 
ze śluzy będzie można korzystać. Póki co zablokowano jedynie przejazd ciężkiego sprzętu.  
Niemniej na przełomie marca i kwietnia prace tam mogą już wystąpić. 

 Radny Leszek Szczasny uznał, że powinno się  poszukać „złotego środka”. Dalej uznał, że 
trzymając się tego, że będzie to jednak zbiornik suchy ponowił apel o przygotowanie poważnej 
multimedialnej prezentacji i zarazem makiety 3D zbiornika.   

 Radny Michał Woś zapytał o przewidywany termin przygotowania wszystkich analiz w 
ministerstwie. 
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 Pan Przemysław Żukowski przekazał, że Rada zostanie poinformowana o tym  jak tylko 
zostanie przygotowany harmonogram prac. Dodał, że presja jest ogromna. Niemniej żadnej daty
nie zadeklaruje, bo jej nie ma. 

 Radny Michał Woś zapytał czy istnieje jakikolwiek harmonogram prac dla wykonania analizy 
możliwości budowy kanału Odra – Dunaj -  Łaba z uwzględnieniem zamiany funkcji zbiornika 
Racibórz Dolny ze zbiornika suchego w zbiornik wielofunkcyjny.  

 Pan Przemysław Żukowski przekazał, że wykonanie takiej analizy zostanie zlecone 
najprawdopodobniej RZGW w Gliwicach. Dodał, że na chwilę obecną oficjalnego polecenia 
jeszcze nie było.   

 Radny Michał Fita zapytał o to kto jest odpowiedzialny za wykaszanie terenu w czaszy 
zbiornika. 

 Pan Adam Hajduk przekazał, że jest to zadanie RZGW, zlewnia Racibórz. 
 Pan Marcin Fica zapytał o rozwiązania alternatywne i przejazd rowerami po zaporze gdy 

rozebrana zostanie śluza przy Rafako.
 Pan Adam Hajduk przekazał, że na zaporach w sumie ma być 5 dróg i obecnie Prezydent Miasta

prowadzi rozmowy z RZGW tak aby można było po koronie poprowadzić ścieżkę rowerową. 
Przewiduje się więc wjazd na koronę wału  i zjazd w okolicach Sudoła.    

 Pan Wiesław Szczygielski wskazując na artykuł w lokalnej prasie o  pracach opolskiej RZGW 
nad budową kilku suchych zbiorników przeciwpowodziowych pod warunkiem, że zbiornik 
Racibórz będzie zbiornikiem mokrym, za niezbędne uznał synchronizowanie działań w 
ministerstwie.     

 Pan Przemysław Żukowski przekazał, że po stronie ministerstwa będzie potrzeba koordynacji 
tych działań. Dodał, że szczegóły określi przygotowywany w ministerstwie program.  

 Pan Marcin Fica zapytał czy w koncepcji drogi wodnej Racibórz jest typowany jako port 
przeładunkowy.

 Pan Przemysław Żukowski przekazał, że zagospodarowanie drogi wodnej będzie uzależnione 
na pewno od aktywności samych samorządów i prywatnych inwestorów. Dodał, że teraz nie jest
wstanie odpowiedzieć na to pytanie.

 Radna Zuzanna Tomaszewska zapytała o procentowy i finansowy stopień realizacji zbiornika.
 Pan Adam Hajduk przekazał, że rzeczowe zaawansowanie budowy zbiornika jest granicach 

trzydziestu trzech procent przyznanych środków finansowych. 
 Radny Franciszek Mandrysz zapytał o zabezpieczenie miasta w przypadku powodzi w sytuacji 

rozebrania śluzy przy Rafako.
 Pan Adam Hajduk przekazał, że najpierw zostanie wybudowana zapora czołowa, a dopiero 

później zostanie rozebrana śluza. Dodał, że powodem rozebrania śluzy jest nowe koryto Psinki. 
 Przew. RM Henryk Mainusz udzielił głosu przedstawicielom Gminy Kuźnia Raciborska w 

osobie Pana Stanisława Staniszewskiego. 
 Pan Prof. Stanisław Staniszewski reprezentujący Stowarzyszenie Inżynierów i Techników 

Wodnych przekazał, że już 44 lata temu w Raciborzu odbyła się międzynarodowa konferencja 
na temat połączenia wodnego Odra – Dunaj. Wtedy też Komisja Dunajska wyraziła zgodę na 
połączenie Odry z Dunajem  i tym samym na przerzucanie z Dunaju do Odry zasobów wody. 
Dalej uznał, że dla dobra gospodarki zbiornik Racibórz Dolny musi być zbiornikiem 
wielozadaniowym. W związku z powyższym uznał, że jak najszybciej należy dostosować 
obecne rozwiązania zapory czołowej zbiornika do potrzeb żeglugi przez zbiornik. Lepiej więc 
obecnie wstrzymać prace by później mniej rozbierać.  Uznał, że przełomową decyzją będzie 
decyzja rządu o podpisaniu porozumienia AGN. Następnie przekazał, że przy okazji ostatniej 
wizyty Marszałka Sejmu PR w Raciborzu padła deklaracja nadrobienia straconego czasu oraz 
zorganizowania w Raciborzu wyjazdowych posiedzeń komisji parlamentarnych poświęconych 
temu tematowi. Dalej przekazał, że padła również deklaracja skrócenia czasochłonnych 
procedur w uzyskaniu decyzji środowiskowej i studium wykonalności, a także powołania 
Państwowej Agencji ds. przystosowania polskich dróg wodnych do parametrów 
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międzynarodowych. Dodał, że Niemcy nie oglądając się na Polskę zrealizowali po swojej 
stronie kanał od Berlina aż do Świnoujścia w IV klasie żeglowności, co więcej Polska w 
ubiegłym roku podpisała kompromitującą umowę nie pozwalające przystosować Odry do IV 
klasy żeglowności. Dalej uznał, że dobrze by się stało gdyby Rada podjęła uchwałę domagającą 
się od rządu szybkiego ratyfikowania porozumienia AGN. Daje to możliwość otrzymania z UE 
bezzwrotnej pomocy na szlaki wodne.           

 Radny Marek Rapnicki uznał, że to nie myśmy się skompromitowali ale poprzedni rząd.  
 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że warto przyjąć deklarację o której mówił p. Staniszewski.
 Radny Jan Wiecha przekazał, że radni usłyszeli przed chwilą trzy rożne opinie, a zbiornik się 

buduje. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk podziękował gościom za przybycie i podjęcie tego trudnego 

tematu. Dodał, że póki co są to deklaracje i na pewno trochę jeszcze będzie to trwało. Uznał, że 
z dyskusji widać, że do radnych nie docierają wszystkie bieżące informacje na temat zbiornika, 
a co dopiero mówić o mieszkańcach. Dlatego też zaapelował do inwestora aby przy tak wielkich
nakładach na tą inwestycję wydać trochę na multimedialną aplikację dającą możliwość 
mieszkańcom zobaczyć zbiornik i jego wszystkie urządzenia i zapory. Podobnie też zaapelował 
o ścieżki rowerowe i wieżę widokową jako rekompensatę środowiskową.        

 Przew. RM Henryk Mainusz zamknął przedmiotowy punkt obrad.

Ad 4. Uchwała w sprawie wydania opinii do treści zweryfikowanej przez Marszałka
           Województwa Śląskiego propozycji planu aglomeracji Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz udzielił głosu zaproszonemu na sesję wójtowi Gminy Lubomia.
 Wójt Gminy Lubomia Czesław Burek odnosząc się do tematu zbiornika przekazał, że w jego 

przypadku wiąże się to z koniecznością przeniesienia całej wsi w nowe miejsce.  Dodał, że 
sprawa posuwa się do przodu dzięki dobrej współpracy z RZGW. Następnie przechodząc do 
tematu uchwały w sprawie aglomeracji przekazał, że Gmina Lubomia chce częściowo wystąpić 
z aglomeracji utworzonej w 2008 rok. Powodem tego jest po części zbiornik Racibórz, który 
wymusił zmianę planów w zakresie gospodarki wodno – ściekowej. Dodał, że zbiornik zabrał 
wszystkie ujęcia wody tak, że teraz Gmina Lubomia kupuje wodę z Raciborza. W zakresie 
gospodarki ściekowej przekazał, że gmina w aglomeracji pozostawia Lubomię i Grabówkę, a 
jedynie wyłącza się Syrynię i Nowe Nieboczowy, które przeniesiono na teren Syrynii. Dodał, że
przy okazji przenosin wsi udało się wynegocjować wybudowanie dla niej własnej oczyszczalni. 
Uznał, że jest to historyczna konieczność i trudno winić tu gminę. Dlatego też przyjechał tu 
prosić o pozytywną opinię, bo tylko wtedy gmina będzie mogła się starać o dotację.          

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że w międzyczasie zmieniło się 
rozporządzenie mówiące o tworzeniu aglomeracji. Wcześniej Racibórz potrzebował 
okolicznych gmin aby taką aglomeracje utworzyć i pozyskać dotacje unijne. Dalej wskazał na 
działania Gminy Lubomia, która zdecydowała się na kupowanie wody z Raciborza. Dodał, że z 
aglomeracji Racibórz wychodzi jeszcze Gmina Krzyżanowice. Uznał, że stratą będzie tylko to, 
że do miejskiej oczyszczalni będzie przychodziło mniej ścieków, a pozwoli Krzyżanowicom 
rozwiązać ich problemy i też sięgać po datacje unijne.    

 Radny Michał Woś zapytał czy wydanie negatywnej opinii oznacza dalsze zakupywanie usług 
w Raciborzu. 

 Wójt Gminy Lubomia Czesław Burek wyjaśnił, że gmina ma swoją oczyszczalnię wybudowaną
że środków banku światowego przy okazji przenosin Nieboczów, chodzi więc o to, że na 
skanalizowanie Syrynii gmina nie uzyska pomocy unijnej ponieważ nie będzie wstanie 
utworzyć samodzielnej aglomeracji. Dodał, że do Raciborza ze ściekami i tak nie było by 
możliwości dotrzeć. Dodał, że decyzja kupowania wody z Raciborza jest w pewnym stopniu 
rekompensatą dla miasta. Uznał, że dokonano tego po partnersku.      

 Radny Michał Woś zapytał na jak długo obowiązuje umowa na dostarczanie wody do Gminy 
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Lubomia. 
 Wójt Gminy Lubomia Czesław Burek przekazał, że wodę gmina będzie brać do „końca świata”,

bo rura została przyłączona i teraz już nie ma wyjścia.  
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek dopowiedział, że w przypadku negatywnej 

opinii miasta marszałek nie utworzy nowej aglomeracji. 
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 

dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 19 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła  powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XV/174/2016 stanowi zał. Nr 5 do protokołu.

 Przew. RM Henryk Mainusz ogłosił przerwę w obradach od godz. 1610 do godz. 1625. 

Ad 5. Działania związane z opracowaniem dokumentacji projektowej dla budowy Regionalnej
          Drogi Racibórz – Pszczyna na odcinku od włączenia do DK 45 w Gminie Rudnik 
          do ul. Sportowej w Rybniku, jako nowego ciągu DW 935.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że materiał pokazujący przebieg prac 
w zakresie dokumentacji przedmiotowej drogi został radnym dostarczony na piśmie – zał. Nr 6
do protokołu. Wskazał, że przygotowanie dokumentacji jest tym najtrudniejszym etapem 
realizacji drogi, mimo to zmierza ona ku końcowi. Dodał, że dokumentacja ta będzie również 
obejmowała Zezwolenie Realizacji Inwestycji Drogowej. Dalej wskazał na problemy przy 
realizacji projektu m.in. problem przesunięcie do końca kwietnia br. terminu wydania decyzji 
środowiskowej, problem ustalenia linii zajętości terenu pod inwestycję, problem ustalenia na 
nowo granic działek oraz problem zmiany przepisów prawa.         

 Przedstawiciel Głównego Projektanta p. Maciej Kotyś za pomocą prezentacji omówił przebieg 
projektowanej drogi i poszczególne rozwiązania na węzłach drogowych w obrębie Raciborza. 

 Radny Michał Woś przekazał, że zaniepokoiła go informacja, że w grudniu do postępowania 
środowiskowego została dopuszczona organizacja Lega Artis Pro Natura. Wskazał, że 
stowarzyszenie to  przystępuje do spraw o wydanie decyzji środowiskowych w całym kraju i 
wyciąga od przedsiębiorców pieniądze w zamian za obietnice odstąpienia od blokowania 
inwestycji. W związku z powyższym zapytał czy decyzja o przystąpieniu tej organizacji do 
postępowania została zaskarżona i czy odnośnie postępowanie tej organizacji zostało zgłoszone
zawiadomienie do CBA oraz jakie inne działania zamierza się podjąć. Dalej uznał, że jest to 
największe zagrożenie z przedstawionych dzisiaj.   

 Radny Leon Fiołka wskazał, że to kolejne przesunięcie terminu zakończenia procesu 
projektowania. Dodatkowo uznał, że włączenie się do tego postępowania wspomnianego 
stowarzyszenia może wydłużyć to postępowanie. Dalej wskazał, że władze Rybnika planują 
ograniczyć inwestycję do ul. Raciborskiej, a nie jak zakładano w projekcie do ul. Sportowej.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek wskazał, że jest to najważniejsza dla Raciborza 
inwestycja.  Dalej uznał, że to że nie jest głośno o tej inwestycji to nie znaczy, że nic się w tej 
sprawie nie robi. Dodał, że nagłaśnianie problemów może doprowadzić do tego, że inwestycja 
wypadnie z finansowania, co grozi obecnie drodze południowej.  Wskazał, że na dzisiaj dla tej 
drogi nie ma zagrożenia  co potwierdza przyjęty harmonogram. Uznał, że zagrożeniem jest 
dalsze przesunięcie terminu wydania decyzji środowiskowej. Dalej uznał, że informacja o 
działalności stowarzyszenie Lega Artis Pro Natura jest dla organów ścigania, ale nie dla miasta, 
gdyż stroną w postępowaniu nie jest miasto. Dalej przekazał, że w ocenie projektantów na 
dzisiaj nie ma zagrożenia że RDOŚ nie wyda decyzji środowiskowej do końca kwietnia. Dodał, 
że na chwilę obecną stowarzyszenie to nie robi nic, oprócz tego, że jest stroną w postępowaniu 
więc nic też nie można im zarzucić. Dalej przekazał, że miasto walczyło aby tego przyłączenia 
nie było, stało się jednak inaczej. Dodał, że w harmonogramie pewne prace się nałożyły, czeka 
się na decyzję środowiskową ale prace projektowe idą pełną parą. Dalej wyjaśnił, że Rybnik jest
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miastem na prawach powiatu dlatego może być inwestorem i ich wkład własny jest z budżetu 
miasta. Dalej przekazał, że Rybnik nie zrezygnował z odcinka do ul. Sportowej, a jedynie 
podzielił inwestycję na dwa etapy ze względu na sposób finansowania pierwszego etapu. Dodał,
że wniosek jest na całą drogę i jest to zarówno w interesie Rybnika, Raciborza i Rydułtów, a 
przede wszystkim w interesie Urzędu Marszałkowskiego, budowanie kawałka nie ma sensu, 
podzielenie zaś tego na etapy to inna rzecz.        

 Radny Michał Woś przekazał, że urząd o decyzji GDOŚ w zakresie stowarzyszenia wie od 
grudnia więc czy udało się zaskarżyć tą decyzję do sądu administracyjnego.   

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że ani Prezydent Miasta ani 
Marszałek nie jest stroną w tym postępowaniu. 

 Radny Michał Woś zapytał, kto ma przymiot strony. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że RDOŚ, zaś organem odwoławczym jest GDOŚ. 

Dalej przekazał, że prawnie nic nie można obecnie zrobić, bo stowarzyszenie to w tej 
konkretnej sprawie nie podjęło żadnych działań.  

 Radny Michał Woś zapytał czy rozmawiano w tej sprawie z GDOŚ. Dodatkowo uznał, że 
należy zawiadomić organ nadzorujący to stowarzyszenie, informując o jego działalności.

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że informacja prasowa nie może być podstawą do 
podejmowania jakichkolwiek działań. Gdy zaś mowa o faktach to na chwilę obecną organizacja 
ta ma przyznane jedynie status strony. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że gmina nie ma prawa strony, a RDOŚ może 
odmówić gdy ma ku temu przesłanki. Dodał, że od stanowiska GDOŚ nie ma już odwołania. 
Dodatkowo uznał, że RDOŚ i GDOŚ na pewno posiada informacje przytoczone dzisiaj przez 
radnego Michała Wosia. 

 Radny Leon Fiołka przekazał, że w sierpniu 2015 r. przekazano radnym informację, że w  
grudniu zostanie złożony ZRID. Teraz zaś mówi się, że będzie to składane dopiero w czerwcu 
br. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że termin ten został przesunięty ze 
względu na nie uzyskanie jeszcze decyzji środowiskowej RDOŚ. Terminy z harmonogramu 
nakładają się ale prace idą dalej, trochę na ryzyko wykonawcy. Dodał, że wszystko zależy od 
decyzji środowiskowej i to czy ktoś się od niej odwoła, bo wtedy postępowanie się przedłuży na
chwilę obecną nie wiadomo jednak o ile.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że gdy podjęto decyzje o budowie tej drogi, to 
mało kto wierzył w to, że do obecnej procedury finansowania uda przygotować się projekt i 
decyzje. Między innymi dlatego właśnie gmina Racibórz podjęła się zadania reprezentowania 
Marszałka w tych działaniach. Dodał, że zagrożenie jest nadal, głównie za sprawą decyzji 
środowiskowej. Wskazał, że na chwilę obecną nie ma możliwości rozliczenia nikogo bo nie ma 
za co.  Dodał, że na drodze decyzji środowiskowej mogą stać błędy projektanta i oczywiście 
działania przyłączających się organizacji środowiskowych. Dalej przekazał, że droga Racibórz –
Pszczyna jest najważniejsza, a droga  południowa jest tylko łącznikiem pomiędzy Jastrzębiem , 
a Raciborzem i Rybnikiem.          

 Radny Marcin Fica zapytał czy węzeł przy ul. Piaskowej zostanie tak zaplanowany aby w 
przyszłości przedłużyć obwodnice miasta. 

 Przedstawiciel Głównego Projektanta p. Maciej Kotyś przekazał, że na etapie projektowania 
zostało to uwzględnione, niemniej są to tylko szacunki dla adaptacji tego węzła pod planowany 
nowy ślad DK 45.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk dodał, że miasto jest w trakcie rozmów z GDDKiA gdzie 
zadeklarowano podjęcie się roli inwestora zastępczego w zakresie uzyskania niezbędnych 
decyzji dla dalszej obwodnicy.   

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał, czy uzyskanie w kwietniu decyzji i w czerwcu pozwolenia 
pozwoli na aplikowanie o środki pomocowe.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że harmonogram tak jest właśnie ułożony aby dać 
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możliwość złożenia wniosku Marszałkowi o środki z RPO, bo inwestorem w zakresie 
wykonawstwa będzie Województwo Śląskie. Uznał, że jest to w tym wypadku korzystne dla tej 
drogi.    

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że uzyskanie ZRID zdeterminuje 
Marszałka i gminy do wydatkowania środków na niezbędne odszkodowania za zajęte pod drogę
tereny. Dodał, że samo złożenie wniosku będzie zależało od Marszałka, niemniej negocjacji 
wymagać będzie jeszcze kwestia udziału poszczególnych gmin w tych wykupach i zamianach. 
Dodał, że planowany nabór wniosków na inwestycję drogowe w obecnym finansowaniu ma 
nastąpić pomiędzy wrześniem a grudniem br.  Dalej uznał, że w interesie Marszałka będzie 
dostosować ten termin tak aby swój wniosek złożyć. Ważne jest więc to aby mieć dokumentację
techniczną do grudnia, a gdzieś do marca – kwietnia 2017 r. decyzję środowiskową i ZRID. 

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał, czy w zakresie budowy tej drogi Marszałek potrzebuje zgody 
Sejmiku.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że decyduje tu Zarząd Województwa z 
Marszałkiem na czele bo inwestycja ta jest wpisana do strategii województwa. 

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał, czy przy innym scenariuszu jest możliwość zaprojektowania 
tej drogi w wersji oszczędnej jedno jezdniowej w obu kierunkach.  

 Przedstawiciel Głównego Projektanta p. Maciej Kotyś przekazał, że przeprowadzona analiza 
odchudzenia tej drogi do jednej jezdni  pokazała niewielkie oszczędności i tym samym 
nieopłacalność budowy drogi jedno jezdniowej. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że wykonana analiza wykazała 
wyczerpanie przepustowości zwłaszcza na odcinkach blisko Rybnika.  

 Przedstawiciel Głównego Projektanta p. Maciej Kotyś przekazał, że okres wyczerpania 
przepustowości wynosi kilka lat od oddania drogi jedno jezdniowej do użytku. 

 Radny Michał Woś przekazał, że zaskarżania decyzji nie przysługuje tylko stronom ale 
wszystkim, którzy mają w tym interes. Uznał, że nasi prawnicy są wstanie napisać taką skargę 
do sądu administracyjnego. Po drugie zgodnie z orzeczenie NSA wiedza płynąca z publikacji 
prasowych może również stanowić podstawę do zaskarżenia. Jednakże miasto straciło już 
możliwość zaskarżenia tej decyzji więc poprosił aby podjęto próbę  zaskarżenia 
nadzwyczajnego poprzez Rzecznika Praw Obywatelskich. Dodał, że ze swojej strony 
poinformuje odpowiednie organy aby przyjrzały się temu stowarzyszeniu.

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał czy sygnalizacja świetlna zastosowane na węźle przy ul. 
Rudzkiej nie zakorkują tego miejsca.

 Przedstawiciel Głównego Projektanta p. Maciej Kotyś przekazał, że wykonana symulacja ruchu 
na tym węźle w postaci ronda jeszcze bardzie blokowała przecinaną drogę w obu kierunkach niż
sygnalizacja świetlna.  

 Radny Leon Fiołka zaproponował aby do sprawy drogi wrócić już na sesji majowej, a nie 
dopiero we wrześniu. 

 Przew. RM Henryk Mainusz uznał, że Prezydent Miasta uwzględni tą propozycję w swoich 
bieżących informacjach składanych Radzie. Następnie z uwagi na brak chętnych do dalszej 
dyskusji zakończył przedmiotowy punkt obrad.  

Ad 6. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił bieżącą realizację uchwał Rady Miasta 
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta 
Miasta obecnej kadencji. Przedmiotowe informacje stanowią - zał. Nr 7 do protokołu. 
Następnie przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między 
sesjami. Lista omówionych wydarzeń stanowi - zał. Nr 8 do protokołu. 
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Ad 7. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok oraz Uchwała w sprawie
          zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały w 
sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok wraz z jej autopoprawką. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z jej autopoprawką.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Przew. RM Henryk Mainusz  z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z jej autopoprawką - zał. Nr 9 i 
10.

Rada przy 17 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła uchwałę w sprawie zmiany budżetu
miasta na 2016 rok wraz z jej autopoprawką. Uchwała Nr XV/175/2016 stanowi zał. Nr 11 do
protokołu.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały w 
sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej wraz z jej autopoprawką. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Zbigniew Sokolik poprosił o potwierdzenie informacji odnośnie kwoty przewidzianej na 
projekt budowy RDRP.

 Skarbnik Miasta p. Beata Koszowska – Gralak wyjaśniła, że  na kwotę 1.257.798 zł. dotacji dla 
województwa składają się wpłaty gmin i wkład własny miasta. Natomiast kwota 3.329.610,50 
to całościowa kwota będąca sumą wpłat gmin, wkładu własnego miasta i udziału województwa.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że generalnie udział województwa to 65%, a gmin 
35%.

 Skarbnik Miasta p. Beata Koszowska – Gralak przekazała, że sam wkład miasta mieści się w 
granicach od 800.000 zł. do 1 mln zł.        

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z jej autopoprawką - zał. Nr 12 i 
13.

Rada  przy  17  głosujących  radnych,  jednogłośnie  przyjęła   uchwałę  w  sprawie  zmiany
wieloletniej prognozy finansowej wraz z jej autopoprawką. Uchwała Nr XV/176/2016 stanowi
zał. Nr 14 do protokołu.

Ad 8. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XII/134/2015 Rady Miasta Racibórz z dnia 
          25 listopada 2015 r. w sprawie opłaty targowej.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Fita w imieniu grupy radnych zgłosił wniosek aby z nowego brzmienia § 4 ust. 2 
wykreślić słowa ”sprzedaży okularów przeciwsłonecznych”.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że będzie to zły sygnał dany handlującym.
 Radny Michał Fita wskazał, że chodzi o to aby podmioty handlujące traktować sprawiedliwie. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że opłata zaporowa poza obrębem targowiska to 

był pomysł handlujących na targowisku. Wyjątkiem miały być tylko okulary. 
 Radny Michał Fita uznał, że ożywienie centrum w obrębie tych ulic będzie także pozytywne dla
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samego targowiska jaki i generalnie dla drobnego handlu w mieście.   
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że rozlewanie się tego handlu poza sklepy będzie 

szkodziło tym sklepom. 
 Radny Michał Fita uznał, że opłata w wysokości 30 zł sprawi, że wielu handlujących zastanowi 

się czy jest to warte w tym miejscu. 
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że wynika z tego, że im dalej od centrum tym drożej.
 Radny Tomasz Cofała przekazał, że ten pomysł trochę zaskakuje ponieważ wcześniej zależało 

wszystkim aby na samym targowisku obniżono stawki. W związku z tym zaproponował aby 
odłożyć tą decyzję i przedyskutować ją jeszcze w szerszym gronie. 

 Radny Michał Fita przekazał, że nie sądzi, że będą tam wystawiać się sprzedawcy butów, 
garniturów czy książek, prędzej zaś będą to sprzedawcy baloników, okularów, itp. Uznał więc, 
że nie ma czego się obawiać w tym temacie.  

 Radny Tomasz Cofała wskazał, że lokalizacja w centrum miasta jest bardzo atrakcyjna. 
 Radny Michał Fita przekazał, że ul. Długa jest dzisiaj ulica długów i potrzebuje ona ożywienia. 
 Radny Wiesław Szczygielski zapytał jak stawka będzie obowiązywać na Rynku w okresie 

przedświątecznym (Boże Narodzenie, Wielkanoc, Wszystkich Świętych).
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że w okresie Bożego Narodzenia i Wielkanocy na 

Rynku odbywają się tradycyjne Jarmarki organizowane na innych warunkach.
 Skarbnik Miasta p. Beata Koszowska – Gralak odnosząc się do poprawki przekazała, że słowo 

„sprzedaży” powinno pozostać w uchwale.
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek zgłoszony przez radnego Michała 

Fitę aby z nowego brzmienia § 4 ust. 2 wykreślić słowa ”okularów przeciwsłonecznych”.
Rada przy 20 głosujących radnych, 10 głosami za, 5 przeciw i 5 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą poprawkę.
 Radny Michał Woś zapytał dlaczego w uzasadnieniu mowa jest tylko o handlu okularami 

przeciwsłonecznymi, a nic nie mówi się o handlu przed cmentarzami.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że w uzasadnieniu opisano tylko nowe zapisy, a 

zapis o handlu przy cmentarzach jest zapisem obecnie funkcjonującym.
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 

dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z przyjętą poprawką.
Rada przy 20 głosujących radnych, 10 głosami za, 5 przeciw i 5 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę wraz z jej poprawką.  
Uchwałą Nr XV/177/2016 stanowi zał. Nr 15 do protokołu.

Ad 9. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, 18 głosami za, 1 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XV/178/2016 stanowi zał. Nr 16 do protokołu.

Ad 10. Uchwała w sprawie przydzielenia dotacji na sfinansowanie prac konserwatorskich,
            restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru 
            zabytków.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła  powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XV/179/2016 stanowi zał. Nr 17 do protokołu.
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Ad 11. Uchwała w sprawie ustanowienia dorocznych nagród Prezydenta Miasta Racibórz 
            za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony
            kultury.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, 17 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XV/180/2016 stanowi zał. Nr 18 do protokołu.

Ad 12. Uchwała w sprawie ustanowienia roku 2017 rokiem obchodów 800 – lecia nadania
            praw miejskich miastu Racibórz.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michała Fita w związku z tym, że miasto Opole też będzie obchodziło jubileusz 800 – 
lecia  zaproponował aby porozumieć się z władzami miasta Opole i część obchodów  
zorganizować wspólnie.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że wystąpi z taką propozycją i jeśli tylko będzie 
taka wola drugiej strony to powinno się to udać.

 Radny Janusz Loch uznał, że jest to też okazja aby w sposób szczególny uhonorować Księcia 
Mieszka - władce Polski. Uznał, że może być to popiersie i pamiątkowa tablica na zamku 
Raciborskim. 

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał czy tą propozycję Prezydent Miasta może realizować bez 
przyjęcia takiego wniosku.

 Radny Janusz Loch przekazał, że złożył tą propozycję bo nie podoba mu się jedna z 
wcześniejszych propozycji budowy pomnika księcia w parku zamkowym.  

 Radny Michał Woś wskazał, że Racibórz czasy świetności nie miał tylko w czasach 
średniowiecza ale też w okresie rozwoju gospodarczego w XIX wieku. Dlatego zaproponował 
aby w trakcie obchodów porozmawiać także na temat rozwoju gospodarczego miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że jest pomysł aby wyeksponować te najlepsze i 
przełomowe lata z dziejów miasta. Uznał, że elementy zabawy będzie trzeba pogodzić ze 
sprawami poważnymi. 

 Radny Piotr Klima zaproponował wydanie małej książeczkowej historii miasta. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że miasto jest bogate w historyczne publikacje.   
 Radny Krzysztof Myśliwy zaproponował aby wydać kalendarz raciborski w formie książki, 

zawierający wiele historycznych informacji.
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 

dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 20 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła  powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XV/181/2016 stanowi zał. Nr 19 do protokołu.

Ad 13. Uchwała w sprawie określenia kryteriów branych pod uwagę w postępowaniu
            rekrutacyjnym do szkół podstawowych i gimnazjów, dla których organem
            prowadzącym jest Miasto Racibórz oraz określenia dokumentów niezbędny 
            do potwierdzenia tych kryteriów.
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 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF nie opiniowała projektu przedmiotowej 
uchwały. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP nie opiniowała projektu przedmiotowej 
uchwały.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Woś zapytał czy przy rekrutacji do gimnazjów można uwzględniać również 
średnią z ocen i inne osiągnięcia i w ten sposób dać możliwość zdolnym uczniom wyboru 
gimnazjum.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że o ile wie to kryterium wyników w nauce nie 
można stosować, niemniej sprawdzi to jeszcze.  

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, 17 głosami za, 2 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XV/182/2016 stanowi zał. Nr 20 do protokołu.

Ad 14. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr III/12/2015 Rady miasta Racibórz z dnia 
            28 stycznia 2015 r. w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania
            rekrutacyjnego do przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto Racibórz oraz
            określenia dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, 19 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XV/183/2016 stanowi zał. Nr 21 do protokołu.

Ad 15. Uchwała w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji 
            na terenie Miasta Racibórz.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Zbigniew Sokolik wskazał, że wykonana diagnoza pokazała trzy zagrożone rejony 
miasta. Dodał, że niektóre samorządy wystartowały w ministerialnym konkursie na modelową 
rewitalizację miasta. W związku z powyższym zapytał czy miasto planuje wystąpić też w takim
konkursie i sięgać po środki na ten cel.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że miasto na pewno będzie starać się o środki z 
RPO na rewitalizację centrum.  

 Naczelnik Wydziału Rozwoju Rafał Jasiński przekazał, że 17 marca br. rozpocznie się nowa 
edycja i będzie można składać wnioski o refundację, tego typu programów rewitalizacji. Dodał,
że miasto będzie składało swój wniosek. 

 Radny Zbigniew Sokolik wskazał na kolejny program Urban Innovative Actions.
 Naczelnik Wydziału Rozwoju Rafał Jasiński przekazał, że miasto rozważa udział w tym 

programie. Dodał, że jedynym obostrzeniem tutaj jest to, że miasto samo nie może w tym 
programie wystartować, może uczynić to związek miast albo gmin.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że może to też uczynić subregion.
 Radny Zbigniew Sokolik przekazał, że zgłoszenia może też dokonać wspólnie z jednostką 

naukową. . 
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 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przekazała, że termin pierwszego nabory upływa 31 
marca i trudno będzie zdążyć ale już na kolejny nabór miasto będzie przygotowane.  

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XV/184/2016 stanowi zał. Nr 22 do protokołu. 

Ad 16. Uchwała w sprawie zasad powoływania Komitetu Rewitalizacji i ustanowienia jego
            regulaminu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XV/185/2016 stanowi zał. Nr 23 do protokołu. 

Ad 17. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu
            położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Ocickiej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 19 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XV/186/2016 stanowi zał. Nr 24 do protokołu. 

Ad 18. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy
             Społecznej w Raciborzu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dyskusji poddał pod głosowanie 
przedmiotową uchwałę.

Rada przy 19 głosujących radnych, 18 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XV/187/2016 stanowi zał. Nr 25 do protokołu.

Ad 19. Interpelacje, zapytania i wnioski.

 Radny Michał Woś przedstawił następujące interpelacje:
1) w sprawie informowania radnych o spotkaniach organizowanych z mieszkańcami w danym 

okręgu,
2) w sprawie wystosowania do parlamentarzystów stanowiska miasta w zakresie wiatraków w 

związku z początkiem procedowania w sejmie nad projektem ustawy w tym zakresie. Dodał,
że projekt ustawy zakłada obostrzenia w obie strony co dla miasta, a szczególnie 
mieszkańców chcących budować w okolicy istniejących już wiatraków nie jest korzystne,   

3) w sprawie pilnego zakupienie czujników czadu bądź szerokiej promocji tych urządzeń 
wśród mieszkańców aby uniknąć kolejnych tragedii, 

4) w sprawie wcześniejszych zapowiedzi padających ze strony p. Gabrieli Lenartowicz byłej 
wicewojewody, a obecnie poseł RP w zakresie uruchomienia w mieście punktu 
paszportowego zapytał co w tej sprawie udało się zrobić oraz co władze miasta w tym 
temacie zamierzają jeszcze uczynić. 

 Radny Leon Fiołka przedstawił i przedłożył do protokołu następujące interpelacje – zał.  Nr 26:
1) w sprawie złej jakości wykonanej naprawy stanu nawierzchni ul. Wiatrakowej,

16



2) w sprawie uporządkowania parkowania na zakazie postoju i zatrzymywania się na Placu 
Długosza albo poprzez usunięcie znaków, bądź wyłączenie ich obowiązywania w czwartki i 
soboty albo konsekwentne karanie parkujących tam kierowców, 

3) w sprawie wykonania niezbędnych prac uzupełniających w związku z wyborem przez 
mieszkańców w ramach budżetu obywatelskiego budowy wieży widokowej na „Lipkach”,

4) w sprawie zamontowania ławki na przystanku przy „Finezji” w Brzeziu,
5) w sprawie likwidacji dziur w szutrowej części ul. Jagielnia,
6) w sprawie odwodnienia i utwardzenia ul. Pod Lasem,
7) w sprawie potrzeby rozpropagowania wśród mieszkańców istniejącego Elektronicznego 

Systemu Informacji Miejskiej ESIM.   
 Radny Piotr Klima przedstawił następujące interpelacje i zapytania:

1) w sprawie wprowadzenia indywidualnego opomiarowania oraz sprawdzenia wysokich 
kosztów centralnego ogrzewania w budynku wspólnotowym przy ulicy Stalmacha,

2) w sprawie podziękowania p. Danucie Skalskiej prowadzącej audycje radiowe Radia 
Lwowska Fala oraz w sprawie nadanie imienia Radia Lwowska Fala skwerowi przy ulicy 
Drzymały, a także w sprawie nadawania tytułu i medalu Zasłużony dla Miasta Raciborza 
dziesięciu osobom w roku,

3) w sprawie wolnego pawilonu handlowego przy ul. Drewnianej (byłe centrum chińskie) 
wskazał, że pawilon ten od dłuższego czasu stoi pusty i miasto powinno pomóc znaleźć  
chętnego na prowadzenie tam działalności aby budynek nie niszczał. 

 Radna Zuzanna Tomaszewska przedstawiła następujące interpelację:
1) w sprawie zorganizowania otwartych konsultacji społecznych na temat zagospodarowania 

dworca PKP i przyległego terenu –  zał. Nr 27,
2) w sprawie ustanowienia karty mieszkańca tak aby umożliwić parkowanie mieszkańcom w 

strefie czasowego parkowania przy ul. Opawskiej.  
 Radny Leszek Szczasny przedłożył do protokołu następujące interpelacje i zapytania  – zał. Nr 

28:
1) w sprawie turystycznego wykorzystania wieży ZWiK,
2) w sprawie historycznych identyfikacji fotograficznych przy turystycznych atrakcjach 

Raciborza,
3) w sprawie pogłębienia koryta Odry.

 Radny Franciszek Mandrysz przedstawił wniosek mówiący, że Gmina Racibórz deklaruje 
wspierać wszelkie inicjatywy Rządu RP, które doprowadzą do budowy kanału Odra – Dunaj.

 Radny Tomasz Cofała przedłożył do protokołu następujące interpelacje:
1) w sprawie wykonania zatoki parkingowej przy ul. Ocickiej w kierunku cmentarza 

komunalnego – zał. Nr 29, 
2) w sprawie zorganizowania corocznego konkursu pod patronatem Prezydenta Miasta, 

którego celem będzie wyłonienie i nagrodzenie nowych pomysłów mieszkańców na 
biznesplan oraz nową firmę – zał. Nr 30. 

 Radny Marcin Fica przedłożył do protokołu następujące interpelacje – zał. Nr 31:
1) w sprawie likwidacji zastoisk wodnych na przejściach dla pieszych na skrzyżowaniach ulic: 

Opawska – Ogrodowa, Nowa – Lecznicza, Karola Miarki – Wojska Polskiego,
2) w sprawie naprawy chodnika na ul Kościuszki, likwidacji zastoisk wodnych na wysokości 

posesji nr 9a i wjazdu do byłego Polmozbytu,
3) w sprawie wymiany połamanych płyt granitowych przy ul. Browarnej na wysokości klubu 

Brooklyn,
4) w sprawie zamontowania dodatkowej lampy na ulicy Stalmacha w rejonie skrzyżowania z 

ulicą Londzina,
5) w sprawie zabudowy lustra na ulicy Kolejowej na wysokości wyjazdu z ul. Piaskowej,
6) w sprawie kontroli prawidłowości parkowania na ulicy Londzina i ulicy Drewnianej,
7) w sprawie uruchomienia na wakacje kasy biletowej PKP intercity.
8) poza pisemną interpelacja zaapelował o oznaczenie dojazdu do parkingu przy ul. 

17



Kowalskiej, który pozostaje pusty.    
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk odnośnie wniosku radnego Franciszka Mandrysza 

zaproponował aby stanowisko takie przygotować na najbliższej komisji. Dalej uznał, że można 
dzisiaj przyjąć ideę i później ją dopracować. 

 Radny Michał Woś zaproponował aby wnioskodawca przeredagował swój wniosek tak aby 
zobowiązać Prezydenta Miasta lub Przew. RM do przygotowania takiej uchwały.

 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że dzisiaj może to być wniosek, a jego następstwem będzie 
uchwała. Uznał, że wniosek ten będzie wyrazem woli Rady.

 Radny Michał Woś przekazał, że popiera ten zamysł jednakże tak ogólnie postawiony wniosek 
będzie wbrew zasadom legislacyjnym. 

 Radny Krzysztof Myśliwy wskazał, że radni usłyszeli trzy różne opinie więc trudno dzisiaj 
będzie przyjąć jednomyślne stanowisko. Uznał że lepiej powstrzymać się z takimi decyzjami. 

 Radny Leszek Szczasny uznał, że warto ten wniosek uszczegółowić o to co powiedział p. 
Staniszewski. 

 Radny Franciszek Mandrysz wskazał, że będzie to tylko wyraz woli Rady.
 Radny Michał Woś przekazał, że przy tak sformułowanym wniosku będzie się musiał 

wstrzymać. Dodał, że po tym głosowaniu sformułuje inny wniosek.
 Radny Jan Wiecha wskazał, że przedstawiciel ministerstwa wskazywał, że obecnie sprawa jest 

badana i na chwilę obecną to i rząd nie wie co będzie dalej. Uznał więc, że lepiej będzie 
poczekać na stanowisko rządu.

 Radny Piotr Klima uznał, że wniosek ten będzie sygnałem dla mieszkańców Raciborza jaki jest 
stosunek Rady Miasta do tego aspektu. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że każda informacja na temat żeglowności Odry jest 
ważna. Uznał, że lepiej nie forować wyroków ale zapytać mieszkańców co oni mają na ten 
temat do powiedzenia.   

 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że nieodłącznym elementem kanału będzie dostosowanie 
zbiornika do żeglowności.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że dając sobie więcej czasu będzie możliwość 
sformułowania ciekawych wniosków. 

 Radny Piotr Klima zapytał co wtedy gdy mieszkańcy powiedzą, że nie chcą kanału i zbiornika.  
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek radnego Franciszka Mandrysza, 

że Gmina Racibórz deklaruje wspierać  wszelkie inicjatywy Rządu RP, które doprowadzą do 
budowy kanału Odra – Dunaj. 

Rada przy 19 głosujących radnych, 7 głosami za, 7 przeciw i 5 wstrzymujących się odrzuciła 
powyższy wniosek.
 Radny Michał Woś wniósł aby Rada Miasta zobowiązała władze miasta w tym i Przew. RM do 

przygotowania uchwały wzywającej i popierającej Rząd RP we wszelkich działaniach 
zmierzających do użeglowienia Odry, w tym do budowy kanału i zmiany funkcji zbiornika 
Racibórz Dolny ze zbiornika suchego w zbiornik wielofunkcyjny. 

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie powyższy wniosek radnego Michała 
Wosia.

Rada przy 19 głosujących radnych, 13 głosami za, 0 przeciw i 6 wstrzymujących się przyjęła 
powyższy wniosek.    

 Przew. RM Henryk Mainusz odczytał radnym wniosek Towarzystwa Społeczno – Kulturalnego 
Niemców Województwa Śląskiego z siedzibą w Raciborzu o wyrażenie zgody na 
wypowiedzenie zmieniające wynikające z umowy o prace warunki pracy i płacy radnej Miasta 
Racibórz Anny Ronin zatrudnionej w powyższym towarzystwie. Następnie dodał, że decyzje w 
tym zakresie Rada podejmie na następnej sesji, mając na uwadze przede wszystkim to czy 
wpływ na to mogło mieć sprawowanie funkcji radnej.

 Radny Piotr Klima uznał, że niezbędna wydaje się obecność na następnej sesji wnioskodawców.
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 Radny Leon Fiołka zgłosił wniosek aby zgodnie ze statutem w takiej sytuacji Rada powołała 
komisję doraźną. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że ma do przekazania radnym jeszcze informacje na 
temat zmiany formuły dyżurów radnych. Dodał, że zgodnie z uzyskanymi od radnych 
informacjami została przygotowana treść ogłoszenia, które zostanie skierowana do 
mieszkańców i zamieszczona na BIP-ie po wcześniejszym zweryfikowaniu przez radnych. 
Dalej przekazał, że nowa formuła sprowadza się do tego, że dyżury będą inicjowane poprzez 
telefon mieszkańców.

 Radny Krzysztof Myśliwy zgłosił wniosek o przerwę by kluby radnych mogły zdecydować w 
jakiej formule ta komisja będzie funkcjonować. 

 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że do tego nie trzeba przerwy.
 Radny Leon Fiołka przekazał, że statut określa działania komisji.
 Radna Anna Ronin przekazała, że to co zostało napisano we wniosku to duża nieprawda. 

Dodała, że jest to na pewno z powodów politycznych, bo zostało to jej powiedziane trzy razy. 
Dalej uznała, że radni mogą się spotykać i tworzyć komisję niemniej już teraz mówi, że  to co 
mówi jest prawdą.  Dodała, że ma na to dowody i w tej sprawie podjęła już kroki prawne. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że statut stanowi, że to Rada określa zakres 
działania oraz skład osobowy komisji doraźnej.  

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek radnego Krzysztofa Myśliwego o 
10 minut przerwy.

Rada przy 20 głosujących radnych, 9 głosami za, 9 przeciw i 2 wstrzymującymi się odrzuciła 
powyższy wniosek.
 Radna Zuzanna Tomaszewska poprosiła o przegłosowanie najpierw wniosku o utworzenie 

komisji doraźnej, po czy nastąpi ustalenie jej składu.
 Radny Michał Woś wskazał, że będzie to wniosek o podjecie uchwały w tym przedmiocie, 

której treść zostanie za chwilę dopracowana.
 Radny Tomasz Cofała zapytał czemu ma służyć ta komisja. 
 Radny Leon Fiołka przekazał, że kieruje się w tym przypadku statutem, który określił, że w 

sytuacji tego typu wniosków Rada może powołać komisje doraźną.
 Radny Tomasz Cofała przekazał, że z wypowiedzi radnej Anny Ronin wynikało, że radna nie 

chce nagłośnienia tej sprawy.
 Radny Michał Woś zapytał czy w ocenie radnej Anny Ronin ta komisja jest potrzebna.
 Radna Anna Ronin przekazała, że poddaje to pod przemyślenie radnych.  
 Przew. RM Henryk Mainusz uznał, że planowane odroczenie rozstrzygnięcia tej sprawy o 

miesiąc pozwoli wszystkim radnych wyrobić sobie zdanie.
 Radny Michał Fita zapytał radną Annę Ronin czy z jej strony jest wola aby głosować wniosek 

DFK w tej sprawie już dzisiaj. 
 Radna Anna Ronin przychyliła się do rozwiązania przedstawionego na początku przez Przew. 

RM. Dodała, że nie stoi na przeszkodzie powołania takiej komisji, bo materia ta wymaga 
szczegółowego zbadania z uwagi na jej działalność polityczną. 

 Radna Zuzanna Tomaszewska uznała, że powołanie komisji jest lepsze bo pozwoli to na 
dotarcie do tego jak naprawdę było.

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek o powołanie komisji doraźnej do 
zbadania wniosku pracodawcy radnej Anny Ronin.

Rada przy 21 głosujących radnych, 17 głosami za, 0 przeciw i 4 wstrzymującymi się przyjęła 
powyższy wniosek.     
 Radny Michał Woś zaproponował aby Komisja liczyła 5 osób w tym po dwóch przedstawicieli 

klubów i jeden radny niezależny.
 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że w tej sytuacji wnioskuje o 5 minut przerwy.
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek radnej Zuzanny Tomaszewskiej o 

5 minut przerwy. 
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Rada przy 21 głosujących radnych, 15 głosami za, 6 przeciw i 0 wstrzymującymi się przyjęła 
powyższy wniosek.  Przerwa od godz. 19 35 do godz. 1940.
 Radny Paweł Rycka zgłosił wniosek aby każdy chętny radny mógł w tej komisji pracować. 
 Radny Leon Fiołka zgłosił wniosek aby komisja liczyła 7 osób. 
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie pierwszy wniosek aby nie ograniczać 

składu komisji.
Rada przy 21 głosujących radnych, 12 głosami za, 7 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła 
powyższy wniosek.
 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał czy jest potrzeba głosowania drugiego wniosku.
 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że nie ma potrzeby dalszego głosowania.
 Przew. RM Henryk Mainusz poprosił o zgłaszanie się chętnych radnych do pracy w komisji 

doraźnej.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że zgłoszenie należy dokonać dzisiaj na sesji po to 

by przyjąć to ostatecznie w formie uchwały.
 Przew. RM Henryk Mainusz wskazał  na dwie nieobecne dzisiaj osoby. 
 Radny Marek Rapnicki uznał, że ta sprawa niepotrzebnie zabiera tyle czasu.
 Radny Krzysztof Myśliwy zapytał jaki będą prawa tej komisji.
 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że celem komisji będzie ustalenie czy przyczyną 

wniosku pracodawcy nie są  okoliczności związane z pełnieniem mandatu przez radną.
 Do pracy w komisji doraźnej zgłosili się następujący radni: Anna Szukalska, Leszek Szczasny, 

Leon Fiołka, Franciszek Mandrysz, Zbigniew Sokolik, Tomasz Cofała, Paweł Rycka, Wiesław 
Szczygielski, Marcin Fica. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że zgodnie ze statutem Rada powinna też wybrać 
przewodniczącego komisji.

 Radny Paweł Rycka na przewodniczącą komisji zaproponował radną Annę Szukalską.
 Radna Anna Szykalska zgodziła się na kandydowanie.
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak innych kandydatów poddał pod głosowanie na 

przewodnicząca komisji doraźnej kandydaturę radnej Anny Szukalskiej.
Rada przy 21 głosujących radnych, 19 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się na 
przewodniczącą komisji doraźnej wybrała radną Anne Szukalską.
 Radny Piotr Klima zapyta czy Prezydent Miasta może oddelegował do pomocy komisji jednego

z radców prawnych i czy będzie to komisja otwarta.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że jak tylko komisji zażyczy sobie obecność radcy 

to nie widzi problemu. W kwestii jawności to przekazał, że statut tego chyba nie definiuje.
 Przew. RM Henryk Mainusz przedstawił radnym treść uchwały w sprawie powołania doraźnej 

komisji do zbadania wniosku o wyrażenie zgody na wypowiedzenie zmieniające warunki pracy 
i płacy radnej Anny Ronin i poddał ją pod głosowanie.

Rada przy 21 głosujących radnych, 20 głosami za, 1 przeciw i 0 wstrzymujących się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XV/188/2016 stanowi zał. Nr 32 do protokołu.

 Radny Marek Rapnicki przypomniał pytanie z Komisji RGBiF o kosztach referendum.
 Przew. RM Henryk Mainusz poprosił kamerzystę o przejście na prawą stronę sali.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że trochę to przeszkadza.
 Radny Leszek Szczasny przekazał, że do tej pory nikomu to nie przeszkadzało.
 Radny Marek Rapnicki uznał, że to nie jest kwestia techniczna ale poniekąd moralna.
 Radny Jan Wiecha przekazał, że nie jest to konferencja prasowa więc kamera może 

przeszkadzać.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał odpowiedzi na następujące interpelacje i zapytania 

radnych: 
 Odnośnie interpelacji radnego Michała Wosia:

1) w sprawie informowania radnych o spotkaniach organizowanych z mieszkańcami w 
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danym okręgu przekazał, że wyda takie zalecenie wszystkim podległym naczelnikom i 
kierownikom,

2) w sprawie szczegółowych założeń projektu ustawy poświęconej wiatrakom przekazał, 
że rozmawiano już w Urzędzie Wojewódzkim w Katowicach oraz, że zwróci się jeszcze 
do posłów w odpowiedniej komisji,

3) w sprawie czujników czadu przekazał, że rozważy zakupienie 100 sztuk takich urządzeń
do wypożyczania. Natomiast gdy chodzi o ostrzeganie to przekazał, że w dobry sposób 
przeprowadza to straż pożarna, 

4) w sprawie punktu paszportowego przekazał, że jest w bezpośrednim kontakcie ze 
Starostą i po wstępnych rozmowach z Wojewodą. Dodał, że proponowany lokal jest 
gminny blisko urzędu w dobrym stanie technicznym. Wskazał, że ostateczna decyzja 
leży po stronie Wojewody, który wcześniej przekazał, że jest przychylny tego typu 
inicjatywom.   

 Odnośnie interpelacji radnego Leona Fiołki:
1) w sprawie systemu EESIM przekazał, że jest o bardzo dobre narzędzie niemniej trochę 

mało rozpropagowane, więc po raz kolejny zostanie przekazana informacja do mediów 
oraz zorganizuje się otwarte spotkanie informacyjne dla wszystkich zainteresowanych,

2) w sprawie prac wokół wieży widokowej na „Lipkach” przekazał, że wszystko musi 
zostać wykonane w ramach finansowych projektu więc odbędą się spotkania z 
wnioskodawcami.   

 Odnośnie interpelacji radnego Piotra Klimy:
1) w sprawie wprowadzenia indywidualnego opomiarowania oraz sprawdzenia wysokich 

kosztów centralnego ogrzewania w budynku wspólnotowym przy ulicy Stalmacha 
poprosił radnego o podanie numeru budynku aby można było sprawę dokładnie 
rozpoznać. Dodał, że miasto nie utrudnia sprawy mieszkańcom, także w sprawie 
zamiany lokali,

2) w sprawie podziękowania p. Danucie Skalskiej prowadzącej audycje radiowe Radia 
Lwowska Fala przekazał, że podziękowania i gratulacje zostaną  na pewno wysłane 
natomiast rozważy kwestię honorowania,

3) w sprawie wolnego pawilonu handlowego przy ul. Drewnianej przekazał, że miasto nie 
zamierza go odkupywać.  

 Odnośnie interpelacji radnej Zuzanny Tomaszewskiej:
1) w sprawie zorganizowania otwartych konsultacji społecznych na temat 

zagospodarowania dworca PKP i przyległego terenu przekazał, że PKP przyjęło już 
pewne koncepcje, niemniej zaproponuje zorganizowanie jeszcze takich konsultacji. 
Uznał, że najważniejsze jest to aby dworzec ten został zmodernizowany,

2) w sprawie ustanowienia karty mieszkańca tak aby umożliwić parkowanie mieszkańcom 
w strefie czasowego parkowania przy ul. Opawskiej przekazał, że ze względu na 
ograniczoną ilość tych miejsc parkingowych nie sposób wydać takie karty, bo i tak 
miejsc dla tych mieszkańców by brakło, nie mówiąc już klientach sklepów. Dodał, że 
strefa czasowego parkowania wyklucza wydawanie kart parkingowych dla mieszkańców.

 Odnośnie zapytania radnego Marcina Ficy w sprawie parkingu przy ul. Kowalskiej 
przekazał, że oznakowanie już zlecono, a promocja parkingu zostanie wykonana w sposób 
zaplanowany.

 Odnośnie zapytania radnego Marka Rapnickiego w sprawie kosztów ostatniego referendum 
przekazał, że  koszt referendum prezydenckiego wyniósł  63 tys.zł. niemniej był płacony z 
budżetu państwa.

 Radny Marcin Fica poinformował radnych, że w dniu 9 marca br. o godz. 1530 odbędzie się 
spotkanie w sprawie ścieżek rowerowych.
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Ad 20. Zakończenie sesji

 Przew. RM Henryk Mainusz poinformował radnych, że następna sesja odbędzie się w dniu 23 
marca br. Następnie z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął sesję Rady Miasta 
Racibórz, godz. 2030.

Protokołował:
Leszek Jureczko

Przewodniczący Rady
    Henryk Mainusz

22


